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GRANOLLERS pàg 8
Marina Miralles guanya 
el Premi de Poesia Màrius
Torres amb l’obra ‘Llavors’

PARETS pàg 12
L’empresa que havia 
de construir el nou
Institut Escola fa fallida 

GRANOLLERS pàg 8

Àlex Sastre (Junts) afirma 
que aspira a governar: 
“Em sento preparat”

FUTBOL pàg 20

Putellas, nomenada
millor jugadora
catalana de l’any

COMARCA pàg 18

Les restriccions d’aigua 
no preocupen ni els
pagesos ni els empresaris

Investiguen l’abocamentde
purinsdescontrolat aGallecs
El Consorci de Gallecs obre un expedient perquè diu que hi ha indicis que provarien les denúncies de les entitats pàg 10

Nou 25-N amb esperit 
reivindicatiu pàg 3

Alçades
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Històricament, la dona sempre
ha estat al marge. Però, des de fa
uns anys, cada vegada són més
les polítiques, les campanyes i
les iniciatives que es tiren en-
davant en relació amb el femi-
nisme i, per tant, amb l’empo-
derament femení. Un fet positiu
que està portant a crear un nou
escenari on la dona comença a
estar més al centre, però on no
s’acaba d’aconseguir erradicar
les actituds masclistes. I és que
tot i que la lògica sembla indicar
que com més feminisme, menys
masclisme, malauradament no
acaba de ser així. Per això avui
25 de novembre es torna a cele-
brar el Dia Internacional contra
les Violències Masclistes. Una
jornada per reivindicar que la
violència vers les dones continua
sent una realitat arreu del món,
que molts voldrien treure del ca-
lendari, ja  això significaria que
aquest problema hauria des-
aparegut.

LA VIOLÈNCIA EN DADES
A la comarca, l’any passat es van
registrar 1.059 denúncies per
violència masclista, segons les
dades de l’Estadística judicial
sobre violència masclista al Va-
llès Oriental de l’any 2021, que
avui mateix s’han presentat. Un
increment del 5% respecte del
2020, quan la pandèmia va fer
que hi hagués una davallada en
el nombre de denúncies. Enca-
ra que si les dades de l’any pas-
sat es comparen amb les del
2019, l’evolució és positiva amb
un 13% menys de denúncies. 

En aquest sentit, però, el to-
tal de denúncies presentades el
2021 al Vallès Oriental suposa
pràcticament el 5% del total de

denúncies del conjunt català.
Mentre que si mirem les dades
relatives a les ordres de protec-
ció, l’any passat n’hi van haver
231, un 20% més que l’any 2020,
però un 10% menys que les re-
gistrades l’any 2019. De fet, l’a-
llunyament i la prohibició de
comunicació van ser les mesures
penals que més es van adoptar
als partits judicials comarcals.
Ara bé, segons demostra la ma-
teixa estadística,  l’any passat van
augmentar les mesures de pro-
tecció denegades, “amb dades
força per sobre de la majoria de
partits judicials catalans”, deta-
lla el document. I és que un de
cada dos d’aquests procediments
judicials ha acabat en no res
per falta d’indicis.

Pel que fa a la relació entre la
víctima i el denunciat, entre to-
tes les ordres de protecció sol·li-
citades a la comarca un 49% te-

nien a veure amb exparelles, un
percentatge per sobre del regis-
trat el 2020 i el 2019, quan es-
tava deu punts per sota, i un 18%
tenien a veure amb la parella, un
percentatge que en aquest cas ha
disminuït considerablement da-
vant el 31% del 2020 i del  26%
del 2019. Mentre que el perfil de
la víctima acostuma a ser variat,
ja que, d’una banda, hi ha hagut
un increment de casos entre do-
nes joves i entre les filles d’a-
questes dones, però també entre
dones majors de 65 anys.

BOLCATS AMB EL 25-N
Davant de tota aquesta situació,
la comarca s’ha bolcat en cele-
brar el 25N i a totes les ciutats del
Vallès Oriental institucions, en-
titats i la població en si mateixa
participaran en diferents tallers,
actes i activitats que es faran du-
rant tot el dia per aprendre a de-

tectar les violències masclistes,
que no només són físiques, i sa-
ber com actuar davant d’elles.

A Granollers, per exemple,
l’acte central serà la lectura d’un
manifest i una acció teatral, en-
cara que dimarts es presentava
un protocol de prevenció i abor-

datge de les violències masclis-
tes a les instal·lacions esportives
municipals, ahir Granollers Fe-
minista feia la marxa de les tor-
xes i fins dilluns hi haurà xerra-
des sobre la violència masclista
a l’escola i accions a peu de car-
rer, entre altres. Mentre que a
Mollet avui també es llegirà un
manifest institucional i es farà un
concert, dimarts es farà una
marxa exploratòria, i a Parets
s’ha omplert tot el mes de no-
vembre d’activitats contra les
violències masclistes, amb cam-
panyes de sensibilització i actes
culturals i educatius que conti-
nuaran fins dilluns.

Tot plegat, per demostrar el
compromís comarcal d’erradicar
les violències masclistes, de llui-
tar contra ella des de tots els àm-
bits, però també de construir una
societat plenament feminista on
cap dona hagi de tenir por.

Unaltre 25-Ndient prou
» Avui se celebra el Dia Internacional contra la violència masclista amb diferents actes al Vallès Oriental
» L’any passat es van registrar 1.059 denúncies per violència masclista a la comarca, més que el 2020

Imatge d’arxiu de joves manifestant-se contra el masclisme. Foto: Laura Busquets/ACN

TRENCANT EL SILENCI
DAVANT LA VIOLÈNCIA

4Pel que fa a les trucades
al telèfon d’assistència re-
budes des del Vallès Orien-
tal, cada vegada n’hi ha
més.  De fet,  l’any passat es
van fer un 21%  de trucades
més que el 2020. Un bon
senyal que indica que  cada
cop més dones decideixen
trencar el silenci i denun-
ciar els seus agressors.

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

Catalunya, un país de només 33.000 quilò-
metres quadrats, té un territori molt divers.
La geografia ens obsequia amb paisatges
molt diferents: de l’alta muntanya a les zones

humides del litoral; de la plana de les depressions cen-
trals o prelitorals a les diverses serralades, cadascuna
diferent, totes plenes de llegendes; del clima atlàntic de
l’Aran al mediterrani, passant pel continental; de la den-
sament poblada a prop del mar a la que perd població
a les zones rurals; de la que parla català amb accents
diversos a la que parla aranès o castellà i la que viu tan-
cada en nuclis reduïts perquè acaba d’arribar i no co-
neix cap llengua que li permeti relacionar-se.

Cal conèixer i entendre cada part per entendre el
conjunt. A totes les parts hi ha més d’una realitat i ca-
dascú viu aquesta realitat com bonament pot o vol. En
aquest diari parlem de la Catalunya densa, de la que cos-
ta diferenciar on comencen i on acaben els municipis,
la que representa contínuums urbans excessius però
que està plena de vides que gaudeixen de l’ombra de
cada arbre plantat a les places i fan projectes de vida
a prop de les autopistes i línies de tren que els no-me-
tropolitans visualitzen de gairell quan travessen la in-
evitable zona metropolitana.

Des de sota d’aquestes grans autopistes i camins de

ferro us parlo. Els nostres índexs de contaminació són
elevats, però no ho són –només– pels nostres cotxes
i indústries; ho són –també– pels cotxes que ens tra-
vessen enlairats en viaductes dels quals no veuran mai
on descansen els seus pilars o columnes.

L’abús del cotxe privat i la incapacitat de les ad-
ministracions per afavorir el transport de mercade-
ries per tren estan convertint les autopistes en un es-
pai de col·lapse.

L’anunci d’actuacions a la gran autopista AP-7 (E-
15) significarà la construcció de nous carrils i, per tant,
l’ampliació dels viaductes, l’engreixament dels talus-
sos i una ocupació més gran dels espais que les ciutats
de l’entorn de la gran ciutat de Barcelona ja posen a dis-
posició d’aquesta i del conjunt de grans ciutats catalanes
i del llevant peninsular.

Els ajuntaments, governs legítims dels espais
que han d’ocupar aquests engruiximents de les grans
autopistes, han de formular propostes detallades de
quina urbanització i quins usos han de tenir els sotes
dels viaductes, han d’avançar en els projectes de fal-
sos túnels per unir les carenes que la construcció ini-
cial va escapçar i han de pesar en fórmules de millo-
ra de la qualitat de l’aire.

Hi ha experiències en ciutats europees d’espais molt

endreçats, amb propostes d’usos útils per a les comu-
nitats de veïns que viuen a prop d’aquestes infraes-
tructures estratègiques i que moltes vegades l’entorn
dels seus fonaments són espais marginals i zones d’ac-
tivitats desendreçades amb problemes de seguretat.

Fins ara, les concessionàries s’oposaven a tots els
projectes d’adequació d’aquests indrets en els sotes,
però havent-se finalitzat la concessió, l’administra-
ció pública ha de ser sensible al tipus de peatge que
diàriament paguen aquestes poblacions. De vegades,
només de vegades, la circulació de persones dins dels
seus cotxes procedents de la Catalunya no-metro-
politana els fa veure només l’asfalt i els polígons in-
dustrials; i si circulen en tren, les canyes, els grafits
i les zones menys cuidades de les ciutats, perquè són
límit de competències discutides amb els titulats de
les infraestructures ferroviàries.

Sovint, molt sovint, els projectes de grans infraes-
tructures no contemplen els detalls que condicionen la
qualitat de vida dels que viuen a prop de les ratlles que
esdevindran murs o barrancs en els camins que tran-
siten els veïns. Per això, l’administració local ha d’a-
vançar-se i proposar els condicionants que han de te-
nir les modificacions projectades. D’això en depèn la
mirada diària de les pròximes dècades.

NLes millors
perles

Un tertulià de la COPE confon una persona sense cames amb
un mico. El col·laborador de Tiempo de Juego va dir que hi

havia un mico al camp durant la inauguració del Mundial de
Qatar. En assabentar-se del seu error, va demanar perdó.

Un home passeja tranquil·lament per Sitges amb un
carro de supermercat i acaba detingut per la policia

local. Total, per portar el carro carregat amb 130 quilos de
pol·len de marihuana. Ja no es pot fer res en aquesta vida.

Fumar no és aconsellable per a ningú, i menys per a un
esportista. Però cadascú és lliure de fer el que vulgui. Com

l’oncle Chen, un conegut corredor de maratons xinès que s’ha
fet viral per fer els 42 quilòmetres amb una cigarreta a la boca.

“Collons amanits amb all i julivert”. És el producte queha trobat al Carrefour l’usuari de Twitter @Desa182 i
que ha compartit @etfelicitofill. En castellà són “jurelitos
aliñados”, però no tenen tanta gràcia. Collons a 4,29 euros!

LA FOTOTwitter (@_adam22_)
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El comerç veu amb bons ulls 
l’obertura d’AliExpress a Granollers1

2
Un forn de Granollers fa un 
dels millors pans de l’Estat

Les teràpies amb gossos, 
un projecte d’èxit a Mollet

Fer visible la sexeafectivitat 
de les persones amb discapacitat

La Generalitat homenatja el Grup 
de Dones Hedera de Sant Fost

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Opinió

Safata d’entrada

Esquerra Unida i Alternati-
va, davant d’un nou 25 de
novembre, Dia Internacio-

nal per a l’Eliminació de la Vio-
lència envers les Dones, declara
que la violència contra les dones,
vinculada al desequilibri en les re-
lacions de poder entre els sexes en
els àmbits laboral, social, econò-
mic, religiós i polític, continua
sent una xacra pandèmica, malgrat
els esforços de les legislacions a fa-
vor de la igualtat. La violència
que pateixen les dones es mani-
festa en diferents modalitats, que
van des de l’agressió física, amb re-
sultat de mort moltes vegades, a la
violència sexual, psicològica, eco-
nòmica o institucional.

Això és fruit de la perpetuació
d’un sistema social, polític i eco-
nòmic dominant contra les dones:
el sistema patriarcal, un sistema
que s’ha anat consolidant des de fa
mil·lennis, amb una intensitat va-
riable en funció de les diferents cul-
tures i èpoques. Aquest sistema de
valors, de normes i de polítiques es
basa en la pretensió que existeix
una inferioritat natural de les do-
nes com a éssers humans i en la je-
rarquització dels rols que s’atri-
bueixen, en la nostra societat, als
homes i a les dones. Aquest siste-
ma consagra el poder masculí,
engendra violència i exclusions,
imprimeix a la mundialització ac-
tual una dualitat totalment discri-
minatòria i esdevé un obstacle
per al desenvolupament d’una so-
cietat democràtica.                                                                            

La violència masclista és es-
tructural en tant que hi ha una de-
finició d’identitats d’homes i dones
en una societat concreta que as-
signa diferents atributs, rols i es-

Ser dona
per Miriam Sampere (EUiA Mollet)

pais en funció del sexe. També és
instrumental en tant que la vio-
lència envers les dones esdevé un
instrument de dominació i con-
trol social per perpetuar el poder
masculí en forma de patriarcat.
D’aquesta manera, el factor prin-
cipal de risc per a la violència
masclista i de gènere és ser dona.
I és que els homes maltractadors
han après que la violència és la
millor manera d’aconseguir con-
trol i dominar la dona.  

Amb tot, la societat civil viu
una fase en què les dones s’u-
neixen i s’organitzen per rebut-
jar categòricament la violència de
gènere i per reclamar el lloc i el
tracte just i igualitari que els
pertoca, i dir que la violència de
gènere és un “assumpte de do-
nes” és part del problema i dona
a molts homes l’excusa perfecta
per no parar-hi esment.

Des d’Esquerra Unida i Al-
ternativa de Mollet reclamem
més formació i coneixement
del conjunt de la ciutadania i, so-
bretot, dels i de les professionals
que intervenen en la protecció
de la víctima per a la resolució
immediata de les situacions de
violència. Però també instem
l’administració pública a refor-
çar el seu compromís d’impli-
cació en la prevenció de tota
classe de violència envers les do-
nes i a vetllar pel reconeixement
del paper de les dones, sobretot
de les organitzacions feministes

locals, en la cohesió social, en la
prevenció de conflictes i en les
negociacions per a la resolució
dels conflictes amb justícia so-
cial i reparació.

A més, és necessari revisar la
llei del “només sí és sí” per evi-
tar esquerdes i que no es pro-
dueixin rebaixes de les penes als
condemnats per delictes sexuals
en els seus límits mínims. Un fo-
rat legal a la Llei de Garantia In-
tegral de la Llibertat Sexual, el
punt estrella de la qual va ser ha-
ver incorporat la necessitat del
consentiment exprés en les re-
lacions sexuals, ha provocat que
l’aplicació de la norma tingui una
conseqüència indesitjada per
als seus promotors: la reducció
de la pena a alguns condemnats.

El canvi en el règim jurídic,
que es va aprovar després de més
de quatre anys de debat, no va in-
cloure una disposició transitòria
per identificar i limitar els casos
susceptibles de revisió de la
pena. Així, la llei fa desaparèixer
els abusos i tot passa a ser con-
siderat agressió sexual, però,
com és lògic, manté una gra-
duació de penes per distingir la
gravetat dels casos. En fer des-
aparèixer els abusos i ser tot
agressió sexual en un article
únic, queda al criteri dels jutges
l’aplicació d’una pena o una al-
tra, cosa que pot portar a sen-
tències diferents davant d’una
mateixa conducta.    

A les xarxes

@Rira_Maestre: La FIFA ha prohibido a la
selección de Inglaterra utilizar en el Mun-
dial de Qatar un brazalete LGTBI. Alex Scott,
reportera de la BBC, se lo ha puesto.

@adrar09: 6,6 milions d’habitants (el 87%
de Catalunya!), amb restriccions per #se-
quera. Tranquil·litat, que no té res a veure
amb la crisi climàtica. 

#AlertaPerSequera

@agenciaacn: La Fiscalia General de l’Es-
tat rebutja rebaixar penes a agressors se-
xuals si també es poden imposar amb la
nova llei del ‘només sí és sí’.

#NomésSíÉsSí #LGTBIfòbiaQatariana

Els semàfors

La jove filòloga granollerina
Marina Miralles ha guanyat el
Premi de poesia Màrius Torres

amb la seva obra Llavors. 
Un guardó que li permetrà
publicar aquest poemari, 
que és el segon que escriu

d’aquest gènere.
pàgina 8Marina Miralles

El Forn de Pa Ecològic 1904 
de Granollers ha guanyat una
Estrella de la Ruta del Bon Pa
2022, que reconeix el seu pa
com un dels 100 millors de

l’Estat. Un fet que fa sentir els
treballadors de la fleca “molt

afortunats i molt agraïts”, diuen.
pàgina 8Forn 1904

El consistori ha impulsat 
un programa, a través de la
Fundació Joan Abelló, per

celebrar durant tot un any, que
ha anomenat Any Abelló, 
el centenari del naixement

d’aquest artista molletà. Es faran
exposicions i diferents actes.

pàgina 10Aj. de Mollet
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4La Xarxa de Parcs Naturals de la
Diputació de Barcelona està for-
mada per 13 espais naturals d’alt
valor paisatgístic, ecològic i cultural
que abasten més de 100.000 hec-
tàrees dins la província de Barce-
lona. La gestió de la Xarxa garan-
teix l’equilibri territorial i ambien-
tal als 100 municipis del seu àm-
bit geogràfic, que representen el
22% del territori i el 70% de la po-
blació de Catalunya.

Seguint els Objectius de Des-
envolupament Sostenible de les
Nacions Unides (ODS), la Diputa-
ció de Barcelona planifica i ges-
tiona els espais naturals i agraris
mitjançant plans especials, ela-
borats amb la participació de
tots els agents implicats; prote-
geix els valors naturals, agrícoles,
forestals, culturals i paisatgístics
apostant per un equilibri entre la
preservació dels parcs i el des-
envolupament econòmic de la

població; i fomenta l’ús públic del
patrimoni cultural i natural i l’e-
ducació ambiental. 

La Xarxa de Parcs Naturals, a
més, posa a l’abast de la ciutada-
nia centres d’informació i docu-
mentació; itineraris senyalitzats i
rutes guiades; museus i exposi-
cions temporals; equipaments
pedagògics i culturals; albergs i
allotjaments rurals; àrees d’es-
plai i d’acampada; publicacions i
audiovisuals; a banda de cursos,
tallers i estades ambientals. Tot
plegat per gaudir, conèixer i res-
pectar el medi natural.

A més, s’ha habilitat un servei
de Bus Parc per poder accedir al
Parc Natural del Montseny i al
Parc Natural de Sant Llorenç del
Munt i l’Obac, que et permet ar-
ribar-hi amb transport públic in-
tegrat, els dissabtes, els di-
umenges i els festius de tot l’any
(excepte Nadal i Cap d’Any).

La Diputació de Barcelona
aposta pel territori i per la con-
servació del patrimoni i dels es-
pais naturals de la província. És
per això que l’any 2017 va com-
prar Sant Miquel del Fai i la finca
de 70,4 hectàrees que l’envolta
per valor d’1,3 milions d’euros, i ha
invertit 2,6 milions més per a la re-
cuperació i posada al dia de les
instal·lacions. La finca s’emmarca
dins l’Espai Natural dels Cingles de
Bertí. La finalitat és garantir la pre-
servació d’aquest espai tan em-
blemàtic i que la ciutadania en
pugui gaudir. L’obertura de les ins-
tal·lacions està supeditada a la fi-
nalització de les obres.

Si vols més informació, entra
al web parcs.diba.cat de la Dipu-
tació de Barcelona o descarrega’t
les apps “Parcs Naturals DIBA” i
“Itineraris DIBA”. 

I recorda, Parcs Naturals sí,
però amb civisme!

Saps que tens 13 espais naturals a
Barcelona per gaudir de la natura?

Vista de l’Espai Natural de Les Guilleries-Savassona, l’església de Sant Miquel al Parc d’Olèrdola i un indret bucòlic a Santa Fe de Montseny. Fotos: Shutterstock

CONTINGUT OFERT PER LA DIPUTACIÓ DE BARCELONA

Formen part de la Xarxa de Parcs
Naturals els següents espais

a El Parc del Castell de Montesquiu
a L’Espai Natural de Les Guilleries-Savassona
a El Parc Natural i Reserva de la Biosfera del Montseny
a El Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac
a El Parc del Montnegre i el Corredor
a El Parc de la Serralada Litoral
a El Parc de la Serralada de Marina
a El Parc Natural de la Serra de Collserola
a El Parc Agrari del Baix Llobregat
a El Parc del Garraf
a El Parc d’Olèrdola
a El Parc del Foix
a I, properament, Sant Miquel del Fai - Espai Natural 

dels Cingles de Bertí
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Àlex Sastre (Junts) aspira a
l’alcaldia: “Podem governar”

POLÍTICA4“Em sento preparat
per governar aquesta ciutat”.
Amb aquestes paraules, Àlex Sas-
tre, candidat de Junts per Gra-
nollers, es presentava oficial-
ment com a alcaldable del partit
en un acte que se celebrava di-
mecres a la sala Tarafa, on el gra-
nollerí va estar acompanyat del
secretari general de Junts, Jordi
Turull, de l’exalcaldessa de la
Garriga, Meritxell Budó i l’exal-
calde de Barcelona, Xavier Trias.

En el seu discurs, Sastre re-
marcava que l’absència de l’exal-
calde Josep Mayoral és una “opor-

tunitat històrica” perquè ja “no hi
haurà majories absolutistes”. Tot
plegat, coincidint amb el “bon
moment” pel qual passa l’agru-
pació local. Un conjunt de situa-
cions que fan pensar a Sastre que
“Junts pot governar Granollers”,
deia, mentre, per la seva banda,
Turull destacava “el compromís,
la solvència i la determinació” de
Sastre, però també la seva “gran
estima i vocació de servei a la ciu-
tat”. Unes paraules que motivaven
al granollerí, que concloïa remar-
cant que “la flama del projecte de
Junts es manté viva i creixent”.

Granollers, epicentre del
cineclubisme mundial i català
CINEMA4Granollers ha estat,
durant uns dies, la capital mun-
dial i catalana del cineclubisme o
el que ve a ser el mateix, de les as-
sociacions que promouen i difo-
nen, sense ànim de lucre, l’inte-
rès pel cinema amb projeccions,
debats o conferències, entre al-
tres. I és que, d’una banda, entre
dijous i diumenge la Federació
Catalana de Cineclubs (FCC) i la
Federació Internacional de Ci-
neclubs (FIC) van trobar-se als
Cinemes Edison per celebrar els
75 anys de la FIC i, de l’altra, di-
mecres se celebrava al mateix lloc

l’homenatge als cineclubs més
antics de Catalunya, de la mà de
l’Acadèmia del Cinema Català.

En aquest sentit, delegats
d’arreu d’Europa i també de pa-
ïsos com Colòmbia, Nepal, Aus-
tràlia o l’Índia, entre altres, van
estar diversos dies compartint i
posant en comú els seus conei-
xements sobre el cineclubisme
mentre, dies després, l’Acadèmia
reivindicava el paper social i cul-
tural dels cineclubs. Tot plegat en
un espai com el Cinema Edison
que es configura com el cineclub
més antic del país.

Un forn de Granollers fa un
dels millors pans de l’Estat

SOCIETAT4A Granollers es fa
un dels 100 millors pans de tot
l’Estat. En concret, al Forn de Pa
Ecològic 1904, que ha estat pre-
miat amb una Estrella de la Ruta
del Bon Pa 2022. Un guardó que
cada any impulsen les platafor-
mes del sector Panàtics i Pa de
Qualitat i que fa estar “molt con-
tents” els treballadors i, en con-
cret, el forner, Ernest Casi, ja
que han estat escollits entre més
de 1.500 establiments.

“Ens sentim molt afortunats i
molt agraïts a tota la clientela que
dia a dia ajuda a millorar el nos-
tre pa”, diuen des de 1904. Un
producte que s’elabora “amb una
massa mare sense refinar que
reposa 24 hores i que fermenta
ben a poc a poc d’un dia per l’al-
tre”, afegeixen. Encara que, tal
com detallen, la clau del seu èxit
està en “fer el pa a mà” i amb “in-
gredients de proximitat”. Però, so-
bretot, “amb molt de carinyo”.

Turull, Sastre i Budó en l’acte de dimecres. Foto: Junts per Granollers

Ernest Casi, forner. Foto: 1904

Cultura | Iceta s’interessa per la cultura granollerina
El Museu i Roca Umbert van ser els dos espais principals que van centrar la
visita que el ministre de Cultural, Miquel Iceta, feia divendres a Granollers
per conèixer de primera mà alguns dels projectes culturals més destacats.

POESIA4La paraula ‘llavors’ té un
doble significat: pot utilitzar-se
com a substantiu, quan fa refe-
rència al fruit d’una planta, i a la
vegada, com a adverbi, quan fa re-
ferència a un moment concret.
Dos mots que, sigui com sigui, te-
nen a veure amb el pas del temps
i que la filòloga granollerina Ma-
rina Miralles ha utilitzat per do-
nar forma al seu darrer poemari
titulat Llavors, reconegut amb el
27è Premi de Poesia Màrius Tor-
res, dotat amb 9.000 euros i la pu-
blicació del llibre.

Tal com explica Miralles a Lí-
nia Vallès, es tracta d’un guardó
“en majúscules”, que la fa estar
“molt contenta i il·lusionada”. No
només perquè aquest premi la
posa a l’alçada de poetes tan
distingits com Víctor Obiols,
Jordi Julià, Amadeu Vidal o
Jordi Virallonga, que han gua-
nyat el mateix guardó en altres
edicions, sinó perquè “quan reps
un premi d’aquesta envergadu-

ra suposa un reconeixement im-
portant per a l’obra i també un
gran impuls  per seguir treba-
llant”, diu. Sobretot quan, com
en el cas de la granollerina, l’o-
bra premiada és una de les pri-
meres que escriu dins del gène-
re. I és que abans de Llavors, no-
més havia publicat el poemariLa
sort de Sísif, el 2019.

En aquest sentit, però, Mira-
lles explica que, a banda de la poe-
sia, també ha publicat una no-
vel·la, un assaig i diverses cançons.
“Sempre estic estimulant la meva
creativitat”, comenta. Per això, as-
segura que després d’aquest gu-
ardó continuarà escrivint, “però
sense pressa ni objectius”. “Ara
vull gaudir del moment”, conclou.

Miralles, a Lleida, en l’entrega del premi. Foto: Ajuntament de Lleida

Marina Miralles guanya el
Premi de Poesia Màrius Torres
» La granollerina ha rebut aquest guardó pel seu poemari ‘Llavors’
» El premi suposa “un gran impuls” que li permetrà publicar l’obra
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Actes durant tot un any per
celebrar el centenari d’Abelló

CULTURA4El polifacètic pintor i
col·leccionista d’art molletà, Joan
Abelló, hauria fet cent anys el 26
de desembre d’aquest any. Per
això, coincidint amb aquest ani-
versari, l’Ajuntament de Mollet, a
través de la Fundació Joan Abe-
lló, ha organitzat un conjunt d’ac-
tes i exposicions que se celebraran
durant tot un any, que el consis-
tori ha anomenat Any Abelló, per
commemorar aquest centenari i
reivindicar la figura de l’artista.

El tret de sortida dels actes de
commemoració serà el 16 de-
sembre amb una exposició, però

al llarg d’aquests 12 mesos se’n fa-
ran més, hi haurà trobades adre-
çades a estudiar la seva figura,
projeccions de vídeos, activitats
per conèixer el llegat del molletà
a les escoles i accions de difusió
de les seves obres a comerços, fi-
res i altres espais de la ciutat. “Un
programa ambiciós amb el pro-
pòsit que la seva obra arribi a tot-
hom, promocionant-la i donant-
la a conèixer encara més, no no-
més a Mollet, sinó també a la res-
ta de Catalunya”, deia l’alcaldes-
sa, Mireia Dionisio, en la pre-
sentació de l’Any Abelló.

L’estat de Mollet, a debat
amb més crítiques que elogis
POLÍTICA4Feia vuit anys que
Mollet no celebrava un ple extra-
ordinari sobre l’estat de la ciutat.
Però després de la insistència
d’ERC Mollet i de Mollet en Comú,
els partits polítics amb represen-
tació al consistori es reunien dijous
per debatre com es troba Mollet.

En aquest sentit, durant més
de quatre hores, els membres del
ple van estar posant sobre la tau-
la tant els aspectes en els quals
destaca Mollet, com la seva quan-
titat d’entitats o d’espais naturals,
com aquells que cal corregir, com
la manca d’habitatge públic, de re-

cursos per a joves o de transpa-
rència. Encara que l’oposició es
van centrar a criticar la contami-
nació, la neteja i el POUM.

Per tot això, Marina Escriba-
no, portaveu dels comuns, de-
manava “un canvi” per a Mollet i
Marta Vilaret, candidata dels re-
publicans, feia un balanç “negatiu
de la situació general de la ciutat”.
Tot plegat mentre, per la seva ban-
da, l’alcaldessa, Mireia Dionisio,
deia que “Mollet és una ciutat cinc
estrelles” i la defensava com una
ciutat “inclusiva, verda, feminis-
ta, viva i plena d’oportunitats”.

El ministre d’Universitats
recorda el llegat de Solé Tura
EDUCACIÓ4El ministre d’Uni-
versitats, Joan Subirats, visitava
Mollet divendres per assistir a la
presentació de la sisena edició de
la col·lecció Textos del Centre
d’Estudis per la Democràcia Jor-
di Solé Tura. Un conjunt d’escrits
que recullen articles divulgatius
sobre l’obra acadèmica, perio-
dística i política del molletà Jor-
di Solé Tura i que posen en valor
la seva trajectòria, la seva figura
i les seves aportacions. 

Aquests darrers textos, con-
cretament, estaven estretament
relacionats amb la contribució
del polític a les universitats. I és
que, tal com recordava Subirats,
el llegat del molletà ha servit “per
anar més enllà” i per “difondre la
democràcia a través de l’enseny-
ança”. Un punt de vista que des-
prés de la presentació dels escrits
centrava un col·loqui sobre Jor-
di Solé Tura i les universitats
protagonitzat pel mateix ministre.

Presentació de l’any Abelló, dimarts. Foto: Ajuntament

Dionisio i Subirats. Foto: Ajuntament

Urbanisme | El POUM ‘alternatiu’ segueix agafant forma
La Federació d’Associacions de Veïns organitzava ahir a la tarda la segona 

sessió del ‘POUM alternatiu’, que va estar centrada en els espais per a animals 
a la ciutat i que va comptar amb la participació de la plataforma Espai Gos. 

MEDI AMBIENT4Fa un mes, di-
ferents entitats vinculades a l’Es-
pai Rural de Gallecs denunciaven
l’ús de purins als camps de la
zona en tractar-se d’un “residu
perillós” que s’estava fent servir
en una zona protegida. Per
aquest motiu van redactar un
manifest conjunt sota el títol
Prou purins a Gallecs, en el qual
demanaven a la Generalitat que
es prohibís l’abocament d’aquest
producte en aquest espai. Però,
un mes després, “tot continua
igual de descontrolat”, denuncia
a Línia Vallès Pol Ansó, activis-
ta mediambiental i expresident
de l’Associació de Veïns de Ga-
llecs, que lamenta que “ningú ha
fet res” i que, per tant, els camps
de Gallecs continuen en perill.

En aquest sentit, des del Con-
sorci de Gallecs expliquen a aques-
ta publicació que “s’ha obert un ex-
pedient” i que el tema “s’està in-
vestigant” perquè “s’han trobat in-
dicis” que afirmarien que les acu-

sacions que fan les entitats de Ga-
llecs són certes. “Però els qui es-
tan treballant en el tema són els
agents forestals” i, per tant, fins
que no acabin la investigació “no
hi ha més informació al respecte”,
afegeixen des del Consorci. 

Tot plegat mentre les associa-
cions de la zona lamenten que no-
més hi hagi “quatre agents fores-
tals a la comarca”. Una realitat que
fa que les investigacions siguin
més lentes i, a més, que la situa-

ció sigui “més difícil de controlar”,
tant pel que fa a “les limitacions de
quantitat de purins” com a “l’o-
bligatorietat de llaurada imme-
diata”, afegeixen. Per això, “els ges-
tors d’aquests residus”, que “són
un lobby molt poderós” al qual al-
guns pagesos han cedit la gestió
dels seus terrenys, diu Ansó, s’es-
tarien aprofitant d’aquesta man-
ca de control i continuarien abo-
cant purins, danyant l’ecosistema
i la fertilitat dels cultius. 

Imatge d’arxiu de l’Espai Rural de Gallecs. Foto: Ajuntament

Obert un expedient per
l’abocament de purins a Gallecs
» Hi ha indicis d’abocaments descontrolats, diu el Consorci de Gallecs

» Ara fa un mes es va publicar el manifest ‘Prou purins a Gallecs’
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Parets, a punt de tenir 
el seu propi documental

CULTURA4Parets vol situar-se
en el mapa cultural internacional.
Per això, fa uns mesos llançava la
campanya de promoció turística
Enamora’t de Parets, amb la Ti-
pel com a protagonista. Però ara
aquesta iniciativa farà un gir i en
comptes de centrar-se en el pa-
trimoni cultural local se centra-
rà en els  artistes del municipi. No
a través d’exposicions ni de ta-
llers, sinó a través d’una propos-
ta molt més original: un docu-
mental que es presentava di-
lluns en el qual els mateixos ar-
tistes seran els protagonistes. 

Aquesta obra, titulada El
Trayecto i dirigida pel paretà
Paco Heredia, “és una oda del po-
ble, dels paisatges i de la gent”,
deia Heredia. Tot plegat, amb un
argument que “està molt lligar al
món de la cultura”  i que, per tant,
posa en escena molts artistes lo-
cals i internacionals i “molts es-
pais emblemàtics del municipi”,
afegia. Una iniciativa que “pro-
jectarà el poble”, comentava l’al-
calde, Francesc Juzgado, encara
que per veure-la caldrà esperar,
ja que el documental encara està
en fase de postproducció.

EQUIPAMENTS4Semblava que
per fi, després de dos anys de pro-
blemes i d’endarreriments, el
projecte de l’Institut Escola de Pa-
rets estava encarrilat. Però ara s’ha
trobat amb un nou entrebanc.
Aquesta vegada, no per culpa
d’una reubicació de l’equipament
com passava al desembre de l’a-
ny passat, ni per les qüestions le-
gals que en un principi impedien
que el projecte avancés, sinó per-
què l’empresa que va guanyar el
concurs públic i que es va adju-
dicar la redacció del projecte i l’e-
xecució de les obres, Construc-
ciones Deco SA, ha fet fallida. Un
fet que, per tant, obliga a obrir un
nou procés de licitació.

En aquest sentit, però, “per
no demorar en el temps l’inici de
les obres”, diuen des de l’Ajun-
tament, la intenció de l’equip
de govern no és licitar-ho tot de
nou, només la part de les obres.
“La voluntat del consistori és
continuar amb els arquitectes
que estan redactant el projecte
actualment i, alhora, licitar de
nou l’obra”, expliquen. Una de-

cisió que s’ha pres “seguint les re-
comanacions del Departament
d’Educació de la Generalitat”, co-
menten des de l’Ajuntament, i
que ha de servir per reduir o mi-
nimitzar el possible endarreri-
ment que es derivi de la fallida de
Construcciones Deco SA.

Així doncs, la intenció mu-
nicipal és complir amb els ter-

minis establerts perquè, tal com
estava previst, les obres co-
mencin al gener. Un fet que
des d’Ara Parets ERC veuen di-
fícil d’aconseguir pel poc temps
de marge que hi ha per obrir una
nova licitació i adjudicar de nou
les obres, que els fa pensar que
el projecte “patirà un nou en-
darreriment”, diuen.

L’Escola de la Sínia, en una imatge d’arxiu. Foto: Ajuntament

Nou entrebanc amb l’Institut
Escola: l’adjudicatària fa fallida

Presentació del documental El Trayecto. Foto: Silvia Ferran/Ajuntament

Societat | Acte central dels 10 anys de l’AFP 
L’Associació Fotogràfica de Parets (AFP) celebrava dissabte l’acte central
del seu 10è aniversari amb un espectacle amb foc obert a tot el públic que
els fotògrafs de l’entitat van poder immortalitzar amb les seves càmeres. 
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Visita institucional a les 
obres acabades de Can Puig
MARTORELLES4L’itinerari de
vianants que uneix el carrer
de Can Puig amb el polígon in-
dustrial és una obra molt es-
perada que va finalitzar el se-
tembre. Dimarts, per inaugu-
rar-la oficialment,  una dele-
gació institucional encapçalada
per l’alcalde de Martorelles,
Marc Candela; el diputat d’In-
fraestructures de la Diputació,
Pere Pons; el gerent de Carre-
teres del mateix organisme pro-
vincial, Vicenç Izquierdo, i el ti-
nent d’alcaldia Joan Marc Flo-
res va visitar la zona. 

Durant la visita, Candela va
valorar de manera positiva les ob-
res a la rotonda de Can Puig. “Ara
la ciutadania pot accedir al polí-
gon industrial a peu”, va consta-
tar l’alcalde, que va recordar que,
tanmateix, encara és necessària
una altra connexió entorn de la
masia de Carrencà, un projecte
sobre el qual ja treballen de bra-
cet amb la Diputació. 

Per la seva banda, Pons va as-
segurar que les obres garanteixen
la seguretat i que tenen pers-
pectiva de gènere, atès que s’ha
millorat també la il·luminació.

SANT FOST4Segons dades de
la darrera Junta de Seguretat de
Sant Fost, els robatoris amb
força han caigut un 39% en
l’últim any. Aquesta ha estat la
baixada delictiva més impor-
tant, tal com es va posar de ma-
nifest a la reunió entre el con-
sistori i els cossos de seguretat,
de fa uns dies. 

Dintre de la categoria de ro-
batori amb força, destaca el des-
cens de furts a domicilis, que han
baixat un 38% respecte de l’any
anterior, en passar de 42 fets a
26. Per altra banda, tot i que amb
xifres més testimonials, els ro-
batoris amb violència passen de
7 a només 3, el que representa
un descens del 57%. 

MENYS ACCIDENTS
Per altra banda, durant l’últim
any els accidents de trànsit han
experimentat una davallada del
16%. En concret, han passat de
69 a 59 i no hi ha hagut cap víc-
tima mortal. Pel que fa a la ti-
pologia d’accident, el que més es
va repetir va ser el de la sortida

de via, mentre que el gran gru-
ix dels fets tenen lloc a la car-
retera B-500. 

RISC CIBERNÈTIC
Sigui com sigui, no tot són des-
censos pel que fa a delictes. N’hi
ha un que va a l’alça, en concret
les estafes per internet. En
aquest sentit, l’Ajuntament ha

informat que els Mossos faran
xerrades per a col·lectius vulne-
rables a aquesta tipologia delic-
tiva al municipi. 

Amb tot, la Junta de Segu-
retat de Sant Fost valora de
manera positiva les dades de-
lictives i constata la “bona feina
i coordinació” entre els diferents
cossos policials. 

Una imatge de la reunió de la Junta de Seguretat. Foto: Aj. de Sant Fost

Baixen els robatoris i els
accidents de trànsit a Sant Fost

Un moment de la visita a la rotonda de Can Puig. Foto: Aj. de Martorelles

Nadal |Martorelles encendrà els llums el 3 de desembre
L’Ajuntament de Martorelles ha anunciat que encendrà els llums de Nadal el
pròxim 3 de desembre. Enguany s’han ampliat els punts il·luminats per donar

suport al comerç de proximitat i amb criteris d’estalvi energètic i de sostenibilitat. 
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La història de Montornès
engresca la ciutadania

CULTURA4Qui diu que la his-
tòria és avorrida? Qui diu que no
interessa parlar dels temps ja su-
perats? Divendres passat, la sala
de Can Saurina es va omplir de
gom a gom amb la IV Sessió
d’Estudis Montornesencs. L’es-
deveniment, que s’emmarcava
en les Festes de Tardor, va con-
gregar una vuitantena d’assistents
que van participar en les nou po-
nències organitzades pel Centre
d'Estudis de Montornès. També
van gaudir de la presentació del
tercer volum en format paper de
la III Sessió d’Estudis Montor-

nesencs. El llibre recull les 13 in-
tervencions realitzades el 24 i el
25 de novembre de 2021 a l’Es-
pai Cultural Montbarri. 

NOU PONÈNCIES
Els temes sobre els quals van
tractar les diferents ponències
van ser d’allò més variats. D’a-
questa manera, es va parlar so-
bre l’assentament ibèric del Turó
de Sant Miquel, les eleccions
municipals de 1931, les dides de
Montornès, la Fundació Social
Sauquet-Farreras o el Ball de Gi-
tanes de Montornès. 

OBRES4No seran l’Ajuntament  o
els arquitectes municipals qui de-
cidiran del tot com ha de ser la re-
modelació de la plaça Gran de
Montmeló. Aquest dissabte, tot el
veïnat del municipi i especial-
ment aquelles persones que hi vi-
uen a prop, tindran veu i vot so-
bre com han de ser les obres. 

A partir de les 11 del matí, el
consistori ha organitzat un taller
participatiu a l’espai perquè es pu-
guin determinar les línies mestres
de la nova plaça. Serà mitjançant
la realització d’enquestes presen-
cials i telemàtiques, entrevistes i
activitats enfocades a obtenir
aportacions de la ciutadania que
es farà la recopilació de les dades.
“Un cop recollida la informació hi
haurà una fase d'anàlisi per tal que
pugui ser interpretada i dibuixa-
da”, afirmen des de l’Ajuntament.

LA IDEA DE L’ALCALDE
Segons va explicar l’alcalde Pere
Rodríguez en una entrevista a
Vallès Visió el passat 9 de no-
vembre, la jornada d’aquest dis-
sabte ha de servir per definir com

es vol integrar aquesta plaça
amb la urbanització de la Llosa
i com ha de ser  la continuïtat de
l’espai amb la plaça de la Vila.
“Farem una enquesta perquè
ens diguin què agrada de la pla-
ça i què no”, va declarar el polí-
tic socialista per afegir que més
tard es farà un concurs d’idees en
el qual intervindran professio-

nals. Amb tot, Rodríguez no va
desaprofitar l’oportunitat per
expressar quina és la seva visió de
com ha de ser la nova plaça i com
s’ha d’invertir el mig milió que
costaran les obres. L’alcalde va
assenyalar que el mur que la
delimita  amb la rambla ha de
modificar-se perquè els dos es-
pais no quedin tan aïllats. 

L’enquesta sobre el futur de la plaça se celebra dissabte. Foto: Aj. Montmeló

El veïnat de Montmeló decideix
el futur de la plaça Gran

Can Saurina es va omplir de gom a gom. Foto: Ajuntament Montornès

Societat |Montornès viu un nou desnonament
Dijous passat, segons denuncia la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca del
Baix Vallès,  la Miguela, el Jorge i els seus dos fills menors d’edat, van ser

desallotjats “sense previ avís” del pis en el qual vivien, al carrer Ernest Lluch.
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La Nit de l’Esport premia els
millors esportistes i equips

LA LLAGOSTA4La Llagosta va
celebrar dimecres la quarta edi-
ció de la Nit de l’Esport, que va
servir per reconèixer els millors
esportistes i equips del munici-
pi en la temporada 2021-2022.
Els atletes Sonia Bocanegra i
Albert Caballero, que formen
part del Barcelona Atletisme i de
La Blanca, respectivament, van
ser els grans triomfadors de la
gala, que es va celebrar al Cen-
tre Cultural amb la presència
dels diversos clubs esportius lo-
cals. En total, es van entregar sis
guardons i dos reconeixements.

La temporada passada, Bo-
canegra va ser medallista catala-
na màster d’or en salt de llargada,
i plata en els 60 metros llisos. Ca-
ballero, per la seva banda, va
guanyar el Campionat d’Espanya
de marató en equip i va ser sub-
campió del 10 km màster en
equip. La patinadora Paula Ro-
man i l’atleta Alejandro Muñoz
van guanyar en la categoria “pro-
mesa” femenina i masculina. El
premi a millor equip femení va ser
per al sènior A del Pàdel Club La
Llagosta i el vencedor masculí va
ser l’infantil del FSU Llagostense.

SANTA PERPÈTUA4Santa Per-
pètua demostrarà els pròxims
dies que és una “ciutat educa-
dora, de pau i d’oportunitats”.
Aquest és el lema que ha triat l’A-
juntament per aplegar la cele-
bració de tres diades interna-
cionals a les quals s’ha volgut su-
mar: el Dia de les Ciutats Edu-
cadores, el Dia de la Diversitat
Funcional i el Dia del Volunta-
riat. Es commemoren el 30 de
novembre, el 3 de desembre i el
5 de desembre, respectivament.

Dimecres vinent, dia 30, el
Centre Cívic La Rambla acollirà
un taller d’origami entre perso-
nes grans i alumnes de 1r d’ESO.

Després, l’alcaldessa Isabel Gar-
cia i el regidor d’Educació, Pere
García, llegiran un manifest ins-

titucional preparat per comme-
morar la jornada.

Divendres a la tarda serà el
torn del Dia de la Diversitat
Funcional. Els actes programats
amb motiu d’aquesta diada són
una encesa d’espelmes, una ac-
tivitat de bàsquet inclusiu i, per
descomptat, la lectura d’un ma-
nifest. A més, les entitats per-
petuenques que treballen per a

les persones amb diversitat fun-
cional instal·laran carpes per
difondre les seves accions.

L’ESTRENA D’UN PÒDCAST
Per acabar, pel que fa al Dia del
Voluntariat, el 5 de desembre
s’estrenarà un pòdcast que re-
collirà diverses experiències de
veïns i veïnes que fan alguna
mena de voluntariat.

Hi haurà una diada de diversitat funcional. Foto: Josep Cano/Aj. Santa Perpètua

Celebrar l’educació, la diversitat
funcional i els voluntariats

Els premiats a la Nit de l’Esport. Foto: Aj. la Llagosta

Santa Perpètua |Voluntaris per la salut
L’exposició Imatges de cura. Voluntariat i salut, cedida per
la Federació Catalana de Voluntariat Social, recull imatges i
textos sobre la tasca dels voluntaris en l’àmbit de la salut.

Santa Perpètua vol
demostrar que és una
“ciutat educadora, de
pau i d’oportunitats”
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CALDES DE MONTBUI4Del 2 a
l’11 de desembre, Caldes de
Montbui celebra una nova edi-
ció del Mercat de Nadal, amb
més parades i activitats durant
els deu dies que estarà instal·lat
als carrers del centre històric. Un
espai on, com sempre, s’ins-
tal·larà l’olla més gran de Cata-
lunya, amb capacitat per 1.600
litres de caldo, que tornarà a bu-
llir per elaborar el tradicional
brou termal de Nadal.

Més parades 
i activitats al
Mercat de Nadal 

CARDEDEU4La recollida de re-
sidus porta a porta segueix apor-
tant bons resultats a Cardedeu.
I és que a l’octubre el percentat-
ge de reciclatge va ser del 81%,
mantenint així les xifres de re-
ciclatge dels últims mesos. Tot
plegat quan només fa quatre
mesos de la implantació d’a-
quest sistema, que ha permès
millorar la qualitat de les frac-
cions, ja que al juliol el reciclat-
ge al poble era d’un 32%.

Cardedeu,
consolidada 
en reciclatge

LA GARRIGA4Els Mossos d’Es-
quadra detenien la setmana pas-
sada dos homes de 21 i 42 anys
per la seva presumpta relació
amb robatoris amb força a set
trasters de la Garriga i tres de l’A-
metlla. Els productes sostrets es-
taven valorats en 13.500 euros,
segons els Mossos, i hi ha una
tercera persona denunciada per
la seva vinculació amb tres dels
set robatoris de la Garriga.

Dos detinguts
acusats de robar
en trasters

LLIÇÀ DE VALL4L’Ajuntament
de Lliçà de Vall posarà en marxa
dilluns un nou servei de transport
urbà. En concret, una primera lí-
nia de bus que cobrirà els barris
de Can Salgot, Can Prat, la Mi-
randa i Cantallopsi, una segona
que recorrerà Ca l’Estapé, Can Vi-
lardebò i el Mas Gordi i un servei
de transport a demanda per des-
plaçar-se des de qualsevol punt
del municipi fins a una de les qua-
tre parades fixes del servei.

Millores de
connexió en
transport públic

LLIÇÀ D’AMUNT4La regidoria
d’Infància i Joventut de l’Ajun-
tament de Lliçà d’Amunt ha or-
ganitzat, després de l’èxit d’a-
questa primavera, una nova edi-
ció de la Fluor Party, que se ce-
lebrarà dissabte 3 de desembre.
Una iniciativa adreçada a ado-
lescents des de 1r d’ESO fins als
17 anys que inclourà música,
animació, balls, espectacles i
més per oferir als joves un espai
d’oci dins del mateix municipi.

Torna la Fluor
Party en la seva
segona edició

LES FRANQUESES4Durant el
mes d'octubre i principis de no-
vembre, les cinc escoles d'Edu-
cació Infantil i Primària i els dos
instituts de les Franqueses han
participat en el programa de ta-
llers afectivosexuals per a in-
fants i joves, que tenen l’objectiu
de fomentar el coneixement de la
sexualitat com a eina per a la pre-
venció i per a l'abordatge del se-
xisme i de la violència de gènere. 

Educant sobre les
relacions sexuals
i afectives

MEDI AMBIENT4El canvi climà-
tic ja comença a passar factura. I
és que la manca de pluges dels
darrers mesos portava a la Gene-
ralitat a declarar dimarts l’alerta
per sequera en els àmbits Darni-
us-Boadella, a l’Empordà, i al
Ter-Llobregat, que en aquest cas
inclou el Vallès Oriental. Una de-
cisió que suposarà que avui ma-
teix entrin en vigor restriccions de
l’ús de l’aigua que afectaran di-
versos sectors. En concret,  per al
reg agrícola s’haurà d’utilitzar un
25% menys d’aigua, l’activitat ra-
madera haurà de fer servir un 10%
menys, les indústries un 5% me-
nys i en el cas dels usos recreati-
us que impliquin reg, com podria
ser un camp de golf, un 30% me-
nys. Un conjunt de mesures que,
per ara, semblen no preocupar en
excés als vallesans.

En aquest sentit, des de l’as-
sociació Fem Vallès, que unifica el
món empresarial vallesà, expli-
quen a aquesta publicació que “la
reducció del 5% pel que fa a l’ús de
l’aigua en la indústria no genera
preocupació ara mateix”. Ni tan
sols a les empreses tèxtils, que són

les que més aigua fan servir. Tot
perquè “el 2008 hi va haver una
sequera molt important, es van
aplicar mecanismes d’optimitza-
ció de l’aigua per fer més soste-
nibles els processos industrials i
aquests s’han mantingut”, diuen.
Un fet que permetrà que l’impacte
de la sequera sigui molt menor,
mentre la plataforma reivindica
que la principal preocupació de les
empreses ara mateix és “l’aug-
ment del cost de l’energia”.

Precisament, en aquesta lí-
nia, Josep Cuscó, responsable

d’aigua de la Unió de Pagesos,
explica a aquesta publicació
que l’agricultura vallesana tam-
poc notarà massa els efectes
de la sequera. “Ara no és temps
de reg, només es rega l’horta, i
els arbres fruiters, que són els
que més aigua necessiten, estan
adormits”, diu. Per això, asse-
gura que els agricultors estan
tranquils en aquest sentit i amb
l’esperança que, quan arribi el
temps de reg, ja no hi hagi se-
quera. “Si no, ho passarem ma-
lament”, conclou Cuscó.

Imatge d’arxiu del riu Tenes, a Parets. Foto: Consorci Besòs Tordera

Entren en vigor les restriccions
per sequera al Vallès Oriental

Clam comarcal per aconseguir
més inversió en educació

EDUCACIÓ4Les alcaldies socia-
listes del Vallès Oriental volen que
la Generalitat inverteixi més di-
ners a les escoles de la comarca.
Així ho comunicaven dilluns a la
Llagosta, en una roda de premsa
conjunta, on lamentaven que el
Govern només hagi destinat el
3% dels fons europeus que ha re-
but per fer millores als equipa-
ments educatius al Vallès Orien-
tal, mentre a altres comarques la
inversió arriba al 14%.

En aquest sentit, els alcaldes
repassaven els problemes que
presenten algunes escoles de la
comarca pel que fa a la presèn-
cia d’amiant, al mal estat d’al-
guns centres o la necessitat de
construir nous edificis que sub-
stitueixin els barracons. Tot
plegat mentre, a la vegada, de-
manaven més diners per afron-
tar la pujada de preu dels sub-
ministraments, que paguen els
Ajuntaments.Foto: PSC Vallès Oriental

Solidaritat | Galetes per als més necessitats
L’alumnat de l’Escola d’Hoteleria del Vallès Oriental està fent galetes que
vendrà a diferents espais de la comarca per destinar els beneficis al Gran
Recapte del Banc dels Aliments, que se celebra aquest cap de setmana.
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Esports Bàsquet | El CB Granollers rep el CEEB Tordera Uni Girona 
El conjunt de Martí Roget rebrà demà a les 17.45 hores el CEEB Tordera Uni Girona, en

partit corresponent a la novena jornada de la Copa Catalunya femenina. El CB Granollers
hi arribarà després de perdre per 56-51 contra el CEJ l'Hospitalet el passat dia 19.

Les entrevistes cara a cara sem-
pre li donen a qui la fa molts ma-
tisos de qui respon les seves
preguntes: com respira, les pos-
tures corporals, els gestos, com
arriba a la trobada, potser l'estat
d'ànim... Laura Rosel, directora
d'El matí de Catalunya Ràdio, va
aprofitar aquest dilluns el que ve-
ien els seus ulls i l'olfacte perio-
dístic per trencar un tòpic fruit de
la distància i els prejudicis: "Pot-
ser molta gent es pensa que es-
tàs lesionada i vas al metge dues
hores al dia o a fer una mica de
recuperació i ja està, i fas una
cara de cansada avui...".

Alèxia Putellas (Mollet de
Vallès, 1994) va somriure. És
molt possible que fins i tot agraís

la pregunta de la periodista. A la
capitana del Barça i doble Pilo-
ta d'Or, i que aquell mateix dia
va ser nomenada Millor Juga-
dora del curs 2021-2022 se-
gons el jurat de la 10a Gala de
Les Estrelles del Futbol Català,
que organitza la Federació Ca-
talana de Futbol, li encanta am-
pliar les mirades, fer reflexionar
i apropar la realitat de les es-
portistes perquè tothom tingui
ben present que, sobretot, són

persones. "És cert, m'han pro-
gramat ja molta càrrega i, entre
cometes, tinc poc descans. Cada
dia entro a les nou del matí i sur-
to a la una o dos quarts de dues
de la tarda. El meu objectiu és
que, quan torni, el meu rendi-
ment acabi sent encara millor
que abans, i això no s'aconse-
gueix amb visites al metge de 15
minuts", enraona Putellas.

AQUELL ENTRENAMENT
El passat 5 de juliol, un dia
abans de l'inici de l'Eurocopa
d'Anglaterra i en un entrena-
ment amb la selecció espanyo-
la a l'Abadia de Bisham, la mo-
lletana va veure com el món
s'aturava per a ella: va patir
ruptura del lligament encreuat
anterior del genoll esquerre. Un
contratemps que li ha fet valo-
rar encara més les coses i tenir
més paciència. No té pressa.
Vol continuar fent les coses bé:
"No, no posaré en risc els anys
que em queden de carrera. Tor-
naré quan senti que estic pre-
parada i tenint en compte l'opi-
nió dels metges, és clar".

QUAN TORNI
Els dies que se sent més desani-
mada i amb menys forces s'ima-
gina el moment en què tornarà a
vestir-se de curt per jugar un par-
tit. "Penso en aquell moment i
sento com rebo energia de cop",
confessa Putellas, que reviu les
primeres setmanes de lesió. Dies
en què "pràcticament" no podia
fer res, "gairebé no em podia
moure" i l'única opció era "es-
perar i deixar que corri el temps".
"Ara ja estic en la dinàmica que
m'agrada, la d'acumular reptes.

Sé que encara em queda molt
camí per tornar", afegeix.

La seva família sempre és un
suport constant, sobretot en el
primer tram de la lesió i "en l'àm-
bit emocional". La molletana no
s'oblida de l'equip mèdic i tècnic,

els preparadors físics, les seves
companyes... "Tothom m'im-
pulsa i m'ajuda", agraeix.

ESPECTADORA
Reconeix que al principi li va cos-
tar molt asseure's a la grada per

veure competir el seu equip:
"Feia poc estava allà i comença
la temporada i ja no era així. Ara
jo ho porto millor. M'hi he d'a-
daptar. Això no vol dir que no em

posi més nerviosa que quan
jugo. No m'empipo durant el
matx, simplement pateixo per-
què vull que tot surti bé. Ja sa-
bem que el futbol és un joc d'er-
rors", reflexiona.

Des de fora ha après a co-
nèixer les companyes "des d'una
altra perspectiva, ja que, per
sort, no havia estat mai a la gra-
da tants partits". Ara té més

material per entendre-les i aju-
dar-les millor, i per connectar
amb elles quan estigui disponi-
ble. Putellas també veu "més a
prop" el dia en què juguin "de
manera estable" al Camp Nou i
que ja no sigui només un fet pun-
tual. "Quan es va anunciar que es
disputaria el primer partit a l'Es-
tadi feia molts anys que ens pre-
guntàvem quan arribaria el mo-
ment", tanca, convençuda i pa-
cient, la molletana.

Toni Delgado
MOLLET

Lapaciència d’Alèxia Putellas
» Lesionada des del juliol, la capitana del Barça és nomenada Millor Jugadora Catalana del curs passat 
» “No posaré en risc els anys que em queden de carrera”, assegura a ‘El Matí de Catalunya Ràdio’

La molletana Alèxia Putellas durant un partit. Foto: FC Barcelona

“M’han programat
molta càrrega i, entre
cometes, tinc poc
descans”, diu  Putellas

“Tornaré quan senti
que estic preparada i
valorant l’opinió dels
metges”, enraona 

“Des de la grada estic
coneixent les
companyes d’una
manera diferent”, diu
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Dues ancianes descobreixen per error l’e-
lixir de la joventut i decideixen fer tot el
que no van fer de joves. Aquesta situació
els dona l’oportunitat de reconnectar amb
els seus fills, amb els quals la relació
s’havia marcit del tot: elles, incompreses
i aparcades en una residència, i ells, apa-
rentant vides que no són com semblen.

Al Teatre Aquitània de Barcelona.

Teatre

La salsa
Oriol Vila

El disc de La Marató de TV3, a la venda el
27 de novembre, compta aquest any amb
la participació de més artistes que mai: en
són 185, agrupats en 55 formacions que
interpreten un total de 21 cançons. Entre
ells destaquen Antonio Banderas, Morat,
Pablo López o Tanxugueiras, però també
artistes catalans, com Lildami, Els Catar-
res o concursants del programa Eufòria.

Música

En Damián acaba de ser acomiadat de
l’empresa on feia vint anys que treballa-
va. Després de tenir una reacció un pèl vio-
lenta, surt corrents i s’amaga al primer lloc
que troba en sortir de la feina: un arma-
ri carregat en una furgoneta. El moble aca-
ba a casa d’una parella, la Lucía i en
Fede, que tenen una filla adolescent, la
María. En Damián decideix passar-hi la nit. 

Pelis i sèries

No mires a los ojos
Félix Viscarret

Bum-bum
La Marató de TV3

180 anys de Santa Eulàlia
L’emblemàtica botiga de roba Santa Eulàlia (passeig de

Gràcia, 93) celebra el seu 180è aniversari amb una exposi-
ció al Palau Robert de Barcelona (passeig de Gràcia, 107).
Comissariada per l’historiador de moda Josep Casamarti-

na, la mostra ofereix un recorregut entre els anys 1930 i
1990, amb diversos vestits i barrets que mostren l’evolució
de la moda. També s’hi pot veure un vídeo que recull car-
tells publicitaris, fotografies i altres continguts relacionats
amb Santa Eulàlia, que “evoquen l’època daurada de l’alta
costura barcelonina”, segons diuen des del Palau Robert.

Quan sembla impossible que pugui supe-
rar-se, ho torna a fer. L’èxit de Rosalía (Sant
Esteve Sesrovires, 1992) no té sostre i ella
mateixa s’encarrega de demostrar-ho any
rere any. Després de triomfar als Grammy
Llatins amb El mal querer (2018), el seu se-

gon àlbum i amb el qual va començar el fe-
nomen Rosalía, la sesrovirenca ha estat la

gran vencedora de l’edició d’enguany amb
una proposta ben diferent: Motomami

(2022). A la gala que va tenir lloc el passat 18
de novembre a Las Vegas, la catalana més

internacional de l’actualitat es va endur qua-
tre gramòfons daurats. Concretament, van

ser els premis a millor àlbum de l’any, millor
disc de música alternativa, millor enginyeria

de gravació i millor disseny. A més, estava
nominada a cinc guardons més.

R O S A L Í AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una estrella internacional
El seu èxit no ha parat de créixer des del 2018

Famosos

Guanyar quatre Grammy Llatins més
Entre ells, el de millor àlbum de l’any pel seu ‘Motomami’

Rendits als seus peus
A Rosalía li surten els fans de sota les pedres

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El 3 de setembre de 1990, en marxar de
l’apartament de la seva germana a Flo-
rència, l’Evi Rauter va deixar una nota en
què deia que tornaria al vespre. No se’n
va saber mai més res. Tenia només 19
anys. L’endemà de bon matí, a Port-
bou, va aparèixer el cos d’una noia pen-
jada d’un pi al costat del cementiri. Sen-
se documentació. Sense nom.

Llibres

Crims: la noia de Portbou
Anna Punsí i Marta Freixanet

|Gungrave G.O.R.E.
Un videojoc de tipus shooter en tercera persona, on no falten els
tirotejos ni la destrucció. Per a PS4 i 5, PC i Xbox Series X/S i One. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

HIPERTENSIÓ

Fumar, ni que sigui una cigarreta diària, incrementa 
de manera important el risc cardiovascular

DIABETIS

TABAC

COLESTEROL

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Les activacions del codi ictus de Catalunya han crescut un
32% els últims tres anys. L’augment d’intervencions respon,
òbviament, a l’envelliment progressiu de la població, però

també a l’establiment d’un protocol que permet respondre amb
més celeritat. Actualment, 29 hospitals del país formen part de
la xarxa d’atenció a l’ictus i 15 estan connectats a la xarxa teleic-
tus, que permet una avaluació per un neuròleg a distància les
24 hores del dia. El codi s’activa immediatament, quan el SEM
rep l’avís que una persona ha patit un ictus, i envia una ambu-
lància al lloc dels fets. Telefonar de pressa al 112 és la clau. 

A Catalunya, més de 13.000 persones ingressen cada any per
aquesta raó. Tot i que és una malaltia associada a la gent gran,
500 persones menors de quaranta anys i gairebé 1.000 perso-
nes entre 40 i 50 la pateixen anualment. De fet, és la malaltia
neurològica amb més impacte en aquesta franja d’edat. 

L’única manera de prevenir un ictus és mantenir sota control
els factors de risc que multipliquen les possibilitats de patir-lo. I
tenint en compte que segons la Fundació Espanyola del Cor el
80% dels casos són evitables, val la pena intentar-ho. 

És possible prevenir un ictus

Cal tenir controlada la hipertensió arterial, amb dieta,
exercici i, si cal, una medicació adequada

Les claus

Les persones diabètiques són especialment sensibles 
als problemes cardiovasculars: encara cal tenir més cura

Les dades evidencien que si teniu un nivell 
de colesterol en sang superior a 240, esteu en risc 
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